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W.T. Vleer, amateurhistoricus. 

een i nterview. 

Er is ons inziens aanleiding genoeg om eens te kij
ken wat er zoal omgaat op historisch gebied buiten het universitaire 
wereldje. Vooreerst maken vakhistoriof· vaak een dankbaar gebruik van de 
noeste arbeid der amateurs. Veel gebieden van de historie zijn door hen 
in kaart gebracht. Hoe dat is gebeurd, vanuit welke achtergrond, met 
welke motivatie, dat zal de vakhiEtoricus zich moeten afvragen, indien 
hij voor zijn onderzoek is aangewezen op niet-professionele geschieds
schrijving. 

Er is nog een reden om zich te verdiepen in het hoe 
en waarom van de amateur-activiteiten op historisch gebied. Ieder mens 
wordt noodzakelijkerwijze met de geschiedenis geconfronteerd. De histo
ricus onderscheidt zich slechts hierin van ieder ander dat hij deze 
confrontatie voortdurend en uit eigen vrije wil aangaat om wat voon reden 
dan ook. Indien men dit onderscheid aanvaardt, heeft de .verdeling vak
historici - amateurhistorici geen enkele zin meer. De exacte wetenschap
pelijke methode, die vele andere disciplines scherp afbakent van haar 
amateurpendanten, ontbreekt bij de geschiedenis ten enenmale. Of de 
kritische houding;t~n opzichte van het historisch materiaal en .het 
relatief stellen van eigen standpunt de identiteit van de vakhistoricus 
zouden bepalen, dat zal slechts een onderzoek naar geschiedvorsing in 
zijn algemeenheid kunnen uitwijzen. 

Als eerste in deze . serie gesprekken met amateur
historici is het woord aan de heer Vleer. Indertijd verscheen er in de 
Leekster kourant een reeks artikelen van zijn hand over de homofielen
vervolging, die grietman de Mepsche begin 18e eeuw te Zuidhorn op touw 
zette. Later schreef hij een boek over dit onderwerp. Uitvoerig 
archie fonderzoek overtuigde hem ervan dat de voorstelling , die histori
ci en romanciers van dit drama gegeven hebben, niet met de werkelijkheid 
strookte. _De Mepsche is altijd a~gebeeld als een sadistische geldwolf, 
die uit was op het bezit van zijn slachtoffers. Ook de politieke ~ant 
van het gebeuren, namelijk het feit dat de Mepsche oranjegezind was 
en zijn grootste vijanden patriotten, is sterk benadrukt. Vleer 
plaat st het gebeuren in zijn tijd en laat zien welke rol de godsdienst 
i n deze zaak gespeeld heeft. De figuur van de Mepsche geeft hij een 

veel menselijker aanzien. 

HENK VAN VEEN Wat mijn opleiding betreft, deze liep spaak door
dat de oorlog er tussen kwam. Ik moest ontzettend 
veel aan zelfstudie doen. Na de oorlog schreef ik 

JAN DE BRUIN al artiekelen over historische onderwerpen in 
zo'n twintig kranten, waaronder het utrechts dag
blad, het haarlems dagblad en de haagse courant. 

De gegevens voor deze artikelen kwamen uit archieven en waren tamelijk 
nieuw. Vervolgens werkte ik, toen ik in Friesland woonde , jarenlang 
voor de leeuwarder courant. In 1958 ben ik in contact gekomen met de 
leekster courant en werk daar sinds 1963 in vaste dienst. Het schrijven 
van historische artikelen is nog altijd mijn voornaamste bezigheid, 
maar ook voor onderwerpen van planologische en sociologische aard heb 
ik belangstelling. 

- Had u niet liever een universitaire opleding genoten? 

M~sschien, maar ik had mijn hart al zo ,verpand aan 
specifiek archiefwerk dat ik nooit behoefte voelde aan het leraarschap, 
het onderwij s. Dat leek me erg saai. Ik was verliefd op de archieven, 
maar ook een baan als archivaris was niets voor mij, veel te gebonden. 
De vrijheid om kris-kras door Nederland te trekken, van het ene archief 
naar het andere, speurend naar zaken die mij boeien, die vrijheid is 
mij altijd dierbaar geweest. Toen ik bijvoorbeeld in aanraking kwam met 
het misterie rond de auteur van het 'Uralinde'boek, dook ik daar 



meteen in. Via een stamboomonder~oek kwam een zekene Johannes ove1 de 
Linden te voorschijn , die eind achttiende eeuw in Enkhuizen woonde. Ik ._ 
probeerde te bewijzen dat hij de auteur van het boek moest zijn. Prof. 
He llinga , die met een groep ook probeerde de schrijver . te .achte.rhalen, 
stopte ermee . Hij heeft niet toegegeven dat ik het bij het .rechte . eind 
had, maar dat hij ermee oph.ield wijst er wel op, dat hij ve..rmoedde dat 
deze Over de Linden de auteur rpoet zijn geweest. Dit soort dingen uit-.. 
zoeken en er artikelen over schrijven, dat is wat me boeit. Ik zou . dus 
w~arschijnlijk toch nooit een academisch~ studie hebben willen volgen. 
Ik ben te veel ~en vrije vogel. 

Over archieven 
~ ,,, . . 

Archiefonderze~k heeft bij ID;ij al tijd op de voorgrond gestaan. Prakti:Sch 
alle archieven in Nederland heb ik wel bezocht e.n vele ken ik door. en 
door. Vroeger voor de oqrlog, maar E>ok ne.g wel. daarna, zat . je mee.s:tal al
lee:q 0p zo'n archief. Alleen een handjevol mensen van de unive.rs.iteit en 
wat leraren toonqe;n belangstelling voor het oorspronkelijk materiaal. .Het 
i ·s mij al tijd opgevallen, dat toentertijd het meeste historisch onderzoek 
stoelde op bestaande literatuur. Omdat ik me er juist op toelegde om de 
bronnen te raadplegen, kwam ik vaak t0t andere visies dan de gangbare·. 

- Was het schrijv~n van artikelen uw enige broodwinning na de 0orlog.? . 

Het was moeilijk om van dat werk te leven, daarom 
deed ik ook veel archiefonderzoek voor particulieren en voor instellingen. 
Vooral genealogisch ond~rzoek. Met het uitzoeken van één ~a.milie, de 
Friese Wassenaars, ben ik wel twee jaar bezig gewee.st. 

·-Wat is voor de meeste mensen reden om een archief te be.zoeken? 
~ . ~ . ~ . 
. Stamboomonderzoek en op de tweede plaats streekge-

sch,iedenis. De belangstelling VOOJ? de. genealogie en de . plaatse lijke h is -
torie is ~?terk toegenomen. Vele instellingen als sociale en pedagogische 
academies laten ~tudenten archiefonderzoek . doen. Het opze.tten. van .. archief,.... 
cursussen wijst op een streven de archieven beter to.egankelijk te maken. 
Het zou tw~ntig jaar geleden onmogelijk zijn geweest, dat een boer naar 
een archief stapte; maar nu gebeurt ,het wel. 

Historische belangstelling en engagement . 

De belangstell~ng van de mensen voor hun omgeving, 
voor de geschiedenis van hup omgeving neemt dus toe. Heeft u enig idee 
wat hiervan de oorzaak kan zijn? 

Je .hebt natuurlijk in de oorlog een opleving gehad 
van deze belangstelling. Via radiouitzendingen werd het streekonderzoek 

17 gepropageerd . Na de oorlog ebde dit ~eg , misschien omdat het we.rd afge
keurd als een ve.rwerpelijk overbliJfsel uit de oorlog. Rond 1958 komt 
het weer op. Ik weet. dat bepaalde onderwijzers t .oen weer begonnen aar
drijkskunde en geschiedenis te geven uitgaande van het . . dorp . of de streek. 
Misschien was ~n de naoorlogse periode d~ belangstelling van. de mens.en 
in de eer~te plaats gericht qp het materiele. Toe.n dan_ eind vijftige.r ja
ren de materiele beho~ften min ef meer bevredigd waren, ging men zich 
misschien meer 0.P andere zaken richten. Een andere mogelijke oorzaak is 
misschien de vervlakking van de godsdienstige belang.stelling in d.e.ze pe
riode, wq.ardoor de mens zich zich vragen hego.n te stellen .als: waar kom 
ik eigenlijk vandaan, hoe was he-t vroeger? Het .is een merkwaardige ont
wikkeling . Ik kan ook niet zeggen dat dit soort historisch onderzoek erg 
is aangemoedigd door radio of TV ••• van he.t hoe en .waarom van. de.ze belang
stelling zou een studie gemaakt moeten worden. 

- U bent sterk betrokken bij de problemen van deze tijd en tevens histo
risch geinteresseerd. Bestaat er verband tussen uw engagement en uw his
torisch onderzoek? 
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Mijn levensvisie is eigenlijk dat wij als persoon en 
als maatschappij met het verleden verbonden zijn en met de toekomst. Ons 
eigen leven is ondergeschikt aan wat geweest is en wat komen gaat. Onze 
voorouders hebben, vaak onder de moeilijkste omstandigheden, opgebouwd 
wat wij nu hebben en wat we nu, volgens mij, gruwelijk aan het verpesten 
zijn. Willen wij voor ons nageslacht een leefbare toekomst scheppen dan 
zullen wij de situatie drastisch moeten veranderen. Het herontdekken van 
het verleden heeft maatschappelijk en politiek gezien gevolgen voor het 
denken van de mens, dat geloof ik zeker, Mijn historische werkzaamheden 
zijn er op gericht het statische beeld, dat men van het verleden heeft, 
te doorbreken. Interesse in het verle~en die voortkomt ~it een behouden
de "vroeger was het ideaal" mentaliteit, is verwerpelijk. Zo werd het 
door de kerk altijd voorgesteld alsof men vroeger leefde volgens de schrift, 
zoals het hoorde, ~n het nu fout gaat, omdat men daarvan afwijkt. Het werd 
mij echter duidelijk dat men zich in de zeventiende en achttiende eeuw 
in het geheel niet zo streng aan de leer hield, 

- Beoefent u alternatieve geschieqenis, zoals je misschien ook zou kunnen 
zeggen, dat een homeopaat alternatieve geneeskunde bedrijft? 

Nee, alternatieve geschiedenis is niet mogelijk. 
Geschiedenis blijft geschiedenis. Populariseren en het naar voren brengen 
van boeiende zaken uit het verleden is toe te juichen, maar kan niet al
ternatief genoemd worden. Je kunt misschien wel zeggen dat ik me met een 
alternatieve vorm van geschiedschrijving bezighoud, maar alternatieve 
geschiedenis bestaat niet. 

- Ziet u verband tussen het huidige "terug naar de natuur" streven, mili
eubewustzijn en de groeiende historische interesse? 

De laatste tijd zie je allerwege een reactie komen 
op de vervlakking en vergrauwing van de naoorlogse decennia. Men krijgt 
aandacht voor natuur en milieu, ant~ek en historie. Veel mensen, die de 
natuur ter harte gaat, interesseren zich ook voor geschiedenis. Je z.iet 
dit heel sterk bij religieuze groepen als de Mormonen. Geschiedenis is 
eigenlijk ook een soort natuurbewustzijn. Als men haar bestudeert, is 
men op zoek naar een natuurlijke ordening, Ik geloof dat er tussen inte
resse voor het milieu en voor het verleden wel degelijk verband bestaat. 

Objectief-subjectief 

Vroeger is er geen objectief wetenschappe~ijk onderzoek gedaan. Jan Ro
mein zie ik als de eerste die uit de archieven komt met dingen die tot 
dan toe gewoon verzwegen werden. Baanbrekend werk. Een goed voorbeeld 
van geschiedvervalsing staat te lezen bij Brugmans en Blok ten aanzien 
van het beleg van Leiden: de Spanjaarden zouden Warmond in brand gesto
ken hebben, de plaats waar ze zelf gelegerd waren. Door archiefonderzoek 
blijkt echter dat de vroedschap van Leiden aan v.d. Does opdracht gaf 
om met een vendel uit te rukken en Warmond in brand te steken. Men wil 
de geschiedenis volgens een bepaald patroon laten verlopen en doet niet 
voldoende onderzoek. De katholieke v~sie op de loop der dingen verschilt 
zeer van de calvinistische. Maar langzamerhand gaat men meer streven naar 
objectiviteit. De mensen distantieren zich meer van bepaalde ideologische 
standpunten, het is hen te doen om de ~ealiteit. 

- In het voorwoord van uw boek over de Mepsche schrijft u: vanzelfsprekend 
heb ik mij bij deze studie niet mogen laten leiden door eigen inzichten 
en overtuiging, doch slechts door hetgeen de archivalia en de bronnen aan 
het licht brachten. Vindt u zelf dat u daarin geslaagd bent? 

Toen ik aan het boek over de Mepsche begon, was ik 
sterk onder de invloed van Visser en Poort, mensen die over dit onderwerp 
geschreven hebben. Maar bij mijn onderzoek begon ik deze visie hoe langer 
hoe onaanvaardbaarder te vinden. Ik hield er zolang aan vast totdat het 
mij duidelijk werd, dat er sprake was van een landelijke homofie~enver-



volging. Deze vervolging werd opgezet en aangemoedigd door de kerk. Het 
geval de Mepsche was een godsdienstige zaak , geen ·politieke zoals o.a. 
Formsma beweerde. Mijn gereformeerde opvoeding heeft mij in staat ge
steld me in te leven in de gedachtenwereld van die tijd. Zo begreep ik 
dat het voor gelovige mensen als de Mepsche en een gereformeerd predi
kant als van Bijler onmogeli jk was een valse eed af te leggen. Dus hun 
verklaringen onder ede kunnen als betrouwbaar bewijsmateriaal gelden . 
De verklaringen van de tegenpartij werden niet door een eed bekrachtigd, 
dus zijn waardeloos. Door alleen waarde te hechten aan verklaringen 
onder ede en door het hele proces als onderdeel van een landelijke homo
fielenvervolging te zien , ben ik tot mijn visie gekomen. Ik was bij deze 
zaak emotioneel ·betrokken. Ik vond het een afschuwelijk drama, dat ik 
niet kon beschrijven als een zaak die mij niet aanging. Maar emotionele 
betrokkenheid is iets anders dan persoonlijke overtuiging. Bij de con
clusies heb ik me alleen door de realiteit laten leiden. De emotionele 
betrokkenheid mag je de realiteit niet uit het oog doen verliezen. Als 
ik nu nog gereformeerd was geweest was ik toch tot dezelfde conclusies 
gekomen, maar misschien had ik dan het boek niet geschreven om bepaalde 
mensen niet op de tenen te trappen. 

Homofielenvervolging 

- Is de homofielenvervolging een europees verschijnsel? Waarom trad 
die juist in deze tijd op? 

Een vervolging van homofielen heeft zich alleen voor
gedaan in calvinistische landen als het onze , niet in katholieke . Eind 
zeventiende , begin achttiende eeuw was een tijd van veepest en honger . 
De gevolgen van de oorlog van 1672 waren nog steeds te bespeuren. Men 
beschouwde deze misère als een straf van God. Na de ontdekking van de 
zonde der sodomie als zodanig in Breda had men de zondebok gevonden: 
de homofiel. Als deze zonde niet werd uitgeroeid zou Nederland als Sodom 
en Gomorra eindigen. 

- Waarom ebde de vervolging weer weg? 

Men meende alle gevallen opgespoord te hebben. En 
ook de houding tegenover d~ sodomie veranderde. Toen er in 1764 in 
Amsterdam nog een proces werd gevoerd, durfde iemend de vraag te stellen 
of sodomie wel met de dood gestraft moest worden. Ik had altijd gedacht 
dat naarmate de Franse Tijd naderde, de vervolging ophield, maar dit ~ 

blijkt niet het geval. Eind achttiende, begin negentiende eeuw komt er 
een nieuwe vervolging op gang, waarbij zelfs de bisschop van Luik be
trokken was . Ook een hof~aarschalk van Willem V wordt genoemd in een 
der processen. In 1809 wordt er in Schiedam nog iemand geexecuteerd. De 
vervolgingen in deze periode worden bestudeerd door de heer Willems te 
Dordrecht. Ik ben van plan met hem nog eens de hele vervolging in Neder
land te onderzoeken. 

- De amerikaanse psychiater Sasz heeft een theorie ontwikkeld dat de 
maatschappij altijd zondebokken zoekt, of dat nu joden, negers, geestes
zieken , heksen of homofielen zijn, Ziet u dat ook zo? 

Ik dacht inderdaad eerst dat er voor de uitstoting 
en vervolging van alle mogelijke groepen êén oorzaak bestond. Maar dat 
gaat niet op. Homofielen en heksen worden vervolgd uit godsdienstige mo
tieven, door een bepaalde uitleg van de Sçhrift. Rassendiscriminatie 
heeft een andere oorzaak. In het boek van Taylor "Nachtmerrie van de 
Technologie" wordt een theorie ontwikkeld, die misschien een en ander 
verklaard heeft. Hij zegt dat de mens een aangeboren hekel heeft aan de 
vreemdeling. Deze verstoort de rust en geborgenheid waar hij naar streeft. 
De vreemdeling is de leedbrenger. Dit was inderdaad vaak het geval in 
de tijd dat huurbendes plunderend het plaateland doortrokken. Rassendis
criminatie heeft te maken met deze aangeboren vreemdelingenhaat, maar 
niet met het christendom. De bijbel staat heel anders tegenover de 



20 

vreemde ling dan tegenover heksen en homofielen. De vreemdeling is in de 
Schrift nooit de boze, integendeel, hij moet onthaald worden en geher
bergd. De kerk heeft altijd deze houding tegenover de vreemdeling gepre
dikt. 

Over het geloof 

- Benadrukt u de rol van de kerk in de geschiedenis zo sterk, omdat u
zelf uit een religieus milieu komt? 

Misschien wel, maar ik geloof dat wij de rol van de 
kerk niet moeten onderschatten. Wij kunnen het lev:en in dit land.. vrqeger 
en nu nog niet . los . zien van d~ bijbel, het geloof. Ik heb me natuurlijk 
heel veel met godsdienst en kerk beziggehouden en ben nu zover om alles 
te verwerpen, om te zeggen: de. bijbel heeft geen enkele waarde voor mij. 
Dat neemt niet weg dat dit boek tweeduizend jaar lang zijn stempel .op 
de maatschappij heeft gedrukt. 

':!}·~~ ~·~ ... ~ . 
• Als jeje afvraagt welke rol _de sociale en economische oms.tandighe.d.en 
gespe~ ld hebb~n ••• is het niet zo dat deze ondergeschikt waren .aan de 
christelijke godsdienst? Door het geloof is. de mens . dingen gaan doen, 
die hij anders nooit gedaan zou hebben. Kolonialisme bijv. is niet los 
te denken van het calvinisme. 

- Schept calvinisme voorwaarden tot kapitalisme? 

Ja, Rothuize:n werd gevraagd over het ve.rband tus.sen 
christendom en industrial~satie, overbevolking . en. verwaarlozing van .. de 
natuur. Hij z~i dat het geloof de economische ontwikkeling w.el. in de 
hand heeft gewerkt. Men moest woekeren met zijn talen~ten en er is veel 
te weinig rekening gehouden met de natuurlijke ordening, waaraan de mens 
gebonden is. 

Over het boek 

Dat de Mepsche er op uit was om zich te verrijken is je reinste kolder, 
dat blijkt uit de loop van de processen. De man is er straatarm van ge
worden. Toen de kans zich voordeed in een der processen om op grote 
schaal te cenfisceren, greep hij deze niet aan, maar stelde hij zich 
zeer zachtmoedig op. Persoonlijke- of machtswellusten speelden niet mee. 
Ook politieke tegenstellingen als tussen Mepsche en Hanckema zijn al
tijd veel te overdreven afgeschilderd. 

Het is hoogst onaannemelijk dat Mepsche anders te
genover homofilie ge staan zou hebben dan kerk en overheid in het hele 
land. Ge lijk elders is ook dit proces vanuit godsdienstige overt uiging 
gevoerd. 

- Wat was Sodomie? 

De twee bronnen, de boeken van Beels en van Bijler, 
zeggen niet exact wat er onder verstaan moet worden, maar men mag aan
nemen dat het een zeer ruim begrip was. Alle handelingen die niet tot 
doel hadden het verwekken van een kind, vielen onder de zonde der so
domie . In de pr oce ssen van De Mepsche is waarschijnlijk masturbatie de 
aanleiding geweest tot vervolging. In de verhoren heet dit "juffertje 
spelen". 

- U hebt dr~igbrieven gekregen toen dit boek verscheen . Uit welke hoek? 
Uit Zuidhorn? 

95% van de mensen in Zuidhorn weet nu wel hoe de 
ware t oedracht is geweest. Het verzet tegen dit boek komt eerder uit 
vrijgemaakt gereformeerde kring. De vrijgemaakt gereformeerde dominee 
i n Leek zei toen hij het boek in de etalage zag liggen: "Dat boek neemt 



21 

U uit de etalage, anders kan ik hier niet meer komen". Hij beschouwde 
het als pornografie. 

Het schijnt dat er een bijeenkomst over dit boek i s 
geweest in de kerk van Enumatil. Jongeling is daar ook geweest. Ik merk
te het omdat er ineens veel boeken besteld werden door gereformeerden. 
Toen ik aanbood te komen zei men mij dat het een besloten vergadering 
was. Toen de E.O. haar homofilie ·uitzendingen begon, hebben wij hen be
richt gestuurd dat als ze niet zouden stoppen, wij iets bekend zouden 
maken. Dat waren drie bijbelteksten uit de bijbel van voor 1500, die 
er nu uit zijn. Hierin wordt breedvoerig de homofilie van David be
schreven. Ze zijn gestopt. 

- Kunt U een typering van de Mepsche geven? 

De Mepsche was een man die niet sterk, gefaald in 
Z1Jn studie. Geen kwaadaardig man, wel sterk beinvloed door van Bijler, 
gelovig Christen en ervan overtuigd dat hij als Grietman Gods wetteN 
moest uitvoeren. De man was daarvan zo overtuigd dat ook al werd hij 
straatarm, nog de vervolgingen doorzette uit angst voor nalatigheid. 

Historicus-amateurhistoricus. 

De afstand tussen professor en amateurhistoricus 
is veel minder groot dan 30 jaar geleden. Vooral in Friesland, waar de 
Fryske Akademy baanbrekend werk heeft gedaan op het gebied van histo
risch onderzoek, heeft de situatie gekregen dat heel wat amateurhis
torici belangrijke resultaten hebben geboekt en erkend zijn. De pro
fessor gebruikt het materiaal van de amateurhistoricus en ziet de waar
de ervan in. 

Amateurhistorici Z1Jn wat betreft kennis over een 
bepaald onderwerp volledig de gelijke van universitair geschoolden. 
Ik beschouw mezelf wat betreft technische kennis, archiefkenni s niet 
de mindere van de vakhistorici. Maar amateurhistorici werken op een 
bepaald terrein, terwijl universitair geschoolden inzicht hebben in 
en overzicht over het hele verloop van de geschiedenis. De amateur
historicus i nteresseert zich niet voor zaken die buiten zijn onder
werp vallen. Ik heb wel mensen in Friesland gekend die, als hun onder
zoek hen naar Groningen voerde, het vertikten om hier het archiefonder
zoek voort te zetten. 

- Uw belangstelling beperkt zich niet tot de plaat s waar U woont. In 
die zin bent U dus geen streek-amateurhistor icus. 

Dat is waar . Ik zou mij geen echte streekhistori
cus willen noemen. Al het onbekende, bijzondere, misschien sensatio
nele in de geschiedenis interesseert me. De gewone lijn van de ge
schiedenis boeit me totaal niet. 

Met Hollandse geschiedenis heb ik me ook veel be
zig gehouden, het gravenhuis, de ontginningen van Zuid-Holland, de her
komst van de naam Holland. Ook mijn stamboomonderzoek voerde me door 
heel Nederland en leidde soms tot vreemde resultaten. Zo werd ik bena 
derd door een jonkvrouwe die met haar stamboom in de knoop zat. Ik 
voelde weinig voor dit onderzoek maar begon er toch aan. Het bleek dat 
ze van Prui sische oorsprong was, dus heb ik archieven in Duitsland ge
raadpleegd. Een van haar voorouders was verliefd geworden op een sol
daat van Napoleon die bij haar kasteel gelegerd was . Zij trok met hem 
mee naar zijn woonplaats in Limburg(Eyck) en ve stigde zich daar. Haar 
goederen kwamen echter bij de vererving in 1824 in verkeerde handen en 
wel in de handen van het klooster van Maaseick. Toen zij dit wist, be
gon ze meteen te procederen om deze goederen terug te krijgen, maar ze 
had natuurlijk geen schijn van kans. De ze zaak is door de plaatselijke 
persbemoeiienis nog een hele rel geworden. Vaak zie je dat mensen gaan 
procederen om verkeerd terechtgekomen erfenissen terug te krijgen, maar 
ze hebben geen schijn van kans. Hun advocaten houden hen aan het lijn
tje. 
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- Heeft u wel kontakt met andere amateurhistorici?

Als er raakvlakken zijn wel. In Friesland is er een
kring van amateurhistorici. In Drenthe nog niet maar sinds de heer Herin
ga archivaris geworden is, is de zaak zeer geaktiveerd. Er zijn in Dren-,
the echter nog maar zeer weinig amateurhistorici van niveau. Mensen die
historisch onderzoek doen, komen ook moeilijk tot publikatie, daar gaan
jaren overheen. Het is overigens wel opvallend dat in een gebied met
nationaal bewustzijn als Friesland ook veel geschiedenis wordt bedre
ven. In Drenthe komt tegelijkertijd met de historische belangstelling
ook die voor de Drenthse kultuur op. Hier vanuit Drenthe hebben we
veel contact met de heer Wieringa van het neder-saksisch instituut en
met het archeologisch instituut. Ik ken weinig mensen , die zic~ met
de groningse historie bezighouden. Er is ook één grote moeilijkheid bij
de geschiedenis van Groningen. Amateurhistorici gaan veel uit van vroeg
1ge eeuwse kadastrale kaarten om een goed beeld te krijgen van een
dorp of een streek. En die zijn wat Groningen betreft nogal ontoegan
kelijk. In Drente ligt dat eenvoudiger.

Het hier ter sprake gekomen boek van de heer Vleer is getiteld: Sterf
Sodomieten! Rudolf de Mepsche,De Homofielenvervolging, Het Faanse Ze
denproces, en de Massamoord te Zuidhorn.

Käthe Kollwitz.
Geboren 8 juli 1867 als vijfde kind van een meester

metselaar en aannemer, een overtuigd democraat. De ged~chten van de reVO
lutie van 1848 leefden sterk in het gezin, en ook utopisch-socialistische
ideeën vonden er weerklank •• 1885-1886 studeerde zij in Berlijn bij een
graficus. 1888-1890 vervolgde zij haar studie in München, waar zij
August Bebel hoorde spreken en in aanraking kwam met de geschriften der
sociaal-democraten.' 1891 huwde zij de dokter Karl Kollwitz, die zich
als arts in de arbeidersbuurt van Berlijn vestigde. Käte raakte diep
onder de indruk van de ellende van het fabrieksproletariaat. Een op
voering van "Die Weber" van Gerhard Hauptmann inspireerde haar tot een
serie lithos en etsen met dezelfde titel. Vanaf 1903 werkt ze aan een
dergelijk project: "Die Bauernkrieg". In de eerste wereldoorlog sterft
haar zoon Peter als soldaat. 1919-1920 maakte zij een aantal bladen om
de dood van Karl Liebknecht te herdenken. Vanaf 1919 volgt officiele
erkenning van haar talent : lid van de akademie in Berlijn,toekenning
van de professorstitel. 1927 reis naar de soviet-unie op uitnodiging
van de regering t.g.v. de tiende verjaardag van de oktoberrevolutie
en in 1932 een grote Kollwitz-temtoonstelling in Rusland. In 1933
volgen nazi-repressailles tegen haar werk, in 1943 wordt haar huis ver
woest en 1945 sterft zij.

Uit dagboeken en brieven:
"Was hat dies Jahr gebracgt? Was hat es genommen? Es war schwer und
ernst wie die beiden anderen Kriegsjahre. Es.hát immer genommen und
genommen. Hoffnung genommen, Kraft genommen.
Gegeben hat es neue Ausblicke durch Russland. Von da ist etwas Neues
in die Welt gekommen, was mir entschieden vom Guten zu sein scheint.
Eine Hoffnung, dass in der Entwicklung der Völker in der Politiek nicht
wie bis jetzt nur Macht entscheidet, sondern dass "von nun an" auch die
Gerechtigkeit mitwirken soll. Die Russen haben gezeigt, dass eine Mög
lichkeit dazu ist und dies ist vielleicht das schönste geistige Erlebnis
im letzten Jahr gewesen••• ".

" ••• Vom internationalen Gewerkschaftsbund habe ich den Auftrag bekommen
ein Plkat gegen den Krieg zu bearbeiten. Das ist eine Aufgabe, die mich
freut. Mag man tausendmal sagen, dass das nicht reine Kunst ist, die
einen Zweck in sich schliesst. Ich will mit meiner Kunst, solange ich
arbeiten kann,wirken~

P.23: "Tanz urn die Guillotine". P.24: ''Ueberfahren''. P.25: "Mutter und
Kind". P.26: "Aus dem Weberaufstand". Uit: Der Kollwitzmappe der Kunst
warts.


